
انتظ�ارات از ورزش 
شيوا نوروزي
   گزارش

ایران بالاس�ت و هر 
تیمی به رقابت های 
خارجی اع�زام می ش�ود، همه منتظر کس�ب 
مدال های رنگارنگ هستند. با اینکه مردم قدر 
مدال آوران شان را می دانند و به ارزش زحمتی که 
آنها می کشند واقفند، اما مسئولان ارشد ورزش 
نه تنها اهمیتی به این تلاش ها نمی دهند، بلکه با 
بالا بردن س�طح توقعات، کار آنها را س�خت تر 

می کنند. 
رسیدگی به حال و روز ورزشکاران وظیفه سنگینی 
است برعهده مسئولان تا ملی پوشان با خیال راحت 
برای تصاحب س��کوهای افتخار تلاش کنند. اگر 
این مسئولیت به درستی انجام شود و دغدغه های 
مدال آوران برطرف شود، قطعاً رسیدن به اهداف 
بزرگ و کسب موفقیت های درخشان آسان تر از 

گذشته خواهد بود.
لغو بازی های آسیایی آسیب بزرگی به رشته های 
مدال آور زد. ملی پوش��ان ایرانی از ماه ها قبل خود 
را برای حضور در هانگژو آماده می کردند. پش��ت 
سر گذاش��تن چندین مرحله اردو و موفقیت در 
دیدارهای انتخابی، همگی با تصمیم مس��ئولان 
برگزاری بازی های آسیایی و تأیید شورای المپیک 
قاره کهن سوخت شد. این تصمیم موجی از ناامیدی 
را در بین تیم های ملی به وجود آورد، به خصوص آنها 
که روی مدال بازی های آسیایی و همچنین پاداش 
مصوب این بازی ها حساب ویژه ای باز کرده بودند. 
به هر حال این تصمیم منشأ خارجی داشت و شامل 
حال همه کشورهای  آسیایی می شد، اما تصمیمات 
درست مسئولان ورزش می تواند برای ورزشکاران 
ایرانی حک��م جبران مافات و همچنین از دس��ت 

ندادن سایر فرصت ها باشد. 

از گوش��ه و کنار می ش��نویم وضعیت رشته های 
مدال آور خوب نیست. روزی نیست که ورزشکاران 
ملی پوش از شرایط حاکم بر ورزش گلایه نداشته 
باشند. این واقعیت را نمی توان کتمان کرد. تیم های 
ملی با مشکلات زیادی مواجهند و این مشکلات 
مستقیماً روی ورزشکاران تأثیر می گذارد. برخلاف 
ادعای مطرح شده از مدیران، بسیاری از تیم های 
ملی با امکانات حداقلی تمری��ن می کنند، اعزام 
می شوند و البته بهترین نتایج را به دست می آورند، 
اما در نهای��ت پز مدال ها و افتخار به دس��ت آمده 
را مس��ئولانی می دهند که ب��رای برطرف کردن 
چالش ها و کم کردن دغدغه ه��ا فقط وعده دادند 

و اقدامی نکردند. 
تیراندازی از جمله رشته هایی است که با مدال آوری 
در المپیک توکیو کام ورزش ایران را شیرین کرد. 
تیراندازان کشورمان در یک دهه اخیر روند رو به 
رشدی را طی کرده اند و تاکنون مدال های ارزشمند 
زی��ادی را در تورنمنت های جهانی و آس��یایی به 
ارمغان آورد ه اند، اما جای خالی مدال المپیک در 
تیراندازی حس   می شد و این جای خالی را جواد 
فروغی در توکیو 2020 پر کرد. قهرمانی فروغی در 
بازی های المپیک بازتاب ملی و بین المللی بسیاری 
داش��ت. منتها طبق روال همیش��ه، تیراندازی و 
قهرمان المپیکی  آن خیلی زود به دست فراموشی 
سپرده شدند و دیگر کسی سراغی از آنها نمی گیرد. 
این همان نکته ای اس��ت که جواد فروغی اخیراً از 
آن انتقاد کرده است. قهرمان المپیک در گفت وگو 
با میزان یک بار دیگر از مس��ئولان خواس��ت نگاه 
ویژه ای به تیراندازی داش��ته باشند: »خداراشکر 
هیئت رئیسه فدراس��یون تیراندازی با تمام توان 
تلاش می کند امکانات بهتری برای ما فراهم شود، 
هرچند وجود برخی مشکلات قابل لمس است که 

با آن دست به گریبان هس��تند. مشکلاتی مانند 
محدودیت منابع مالی و همچنین تهیه س��لاح و 
مهمات از جمله آنهاست. از مس��ئولان بلندپایه 
انتظ��ارات بالاتری داریم. ش��اید ۳0 یا ۴0 درصد 
انتظاراتی را که م��ا داریم آنها ب��رآورده کرده اند. 
متأسفانه به رغم اینکه رشته ما در المپیک لیاقت 
خودش را نش��ان داد در جایگاهی که باید باشد، 
حضور ندارد. تیراندازی از نظر پیش��ینه تاریخی 
متعلق به ماست، زیرا از نظر دینی و مذهبی هم به 
آن تأکید شده است. از رسانه ملی درخواست دارم 
بیشتر به رشته تیراندازی بپردازد، چه بسا این امر 

باعث علاقه مردم به این رشته شود.«
تیراندازان ما شاید خیال کنند چون یک سال پیش 
اولین مدال المپیک ایران در این رش��ته به دست 
آمده وضعیت ش��ان این اس��ت، اما متأسفانه باید 
اذعان کرد سایر رشته ها نیز اوضاع بهتری نسبت 
به آنها ندارند. کش��تی ورزش اول کشور به لطف 
تلاش های رئیس فدراس��یونش نس��بت به دیگر 
رشته ها مشکلاتش کمرنگ تر ش��ده است، ولی 
وزنه برداری اوضاع اسفناکی دارد. ژیمناستیک به 
شدت اسیر حواشی شده و دوومیدانی از بی برنامگی 
و توجه بیش از حد به یک چهره شناخته شده رنج 
می برد و بی پول��ی، فقر امکانات اولیه اس��تاندارد 
و مش��کلات اعزام هم فاکتورهای مشترک اکثر 

رشته های غیرفوتبالی هستند. 
شنیدن خبر بورسیه ش��دن چند نخبه ورزشی 
از س��وی کمیت��ه بین المللی المپی��ک اگرچه 
خوشحال کننده است، اما باید فکری هم به حال 
دیگران ک��رد. اینکه از آنها بخواهی��م با امکانات 
حداقلی و بدون گله و ش��کایت هم رنج و سختی 
تمرینات را به دوش بکشند و هم مشکلات زندگی 
و معیشنی را پشت سر بگذارند، انتظار نامعقولی 

است. به جز چند نفر معدود، س��ایر مدال آوران 
المپیکی، جهانی و آسیایی همچنان در حسرت 
اس��تفاده از مصوبه هیئت دولت برای استخدام 
مانده اند. در اوضاعی که وزارت ورزش و مدیرانش 
خواهان صبوری و کنار آمدن با مشکلات دائمی 
از ورزش��کاران هس��تند، فوتب��ال همچنان گل 
سرسبد ورزش کشور محسوب می شود، رشته ای 
که حامیان زیادی در مجل��س و دولتمردان هم 
دارد و به هر بهانه ای مقامات مختلف در موردش 
اظهارنظر می کنند و قول همکاری های اساسی 
می دهن��د. درحالی که همه می دانی��م بار اصلی 
ورزش ما به دوش ورزشکاران غیرفوتبالی است. 
آنها هس��تند که با مدال هایش سرود خوشرنگ 
کشورمان را در آوردگاه های مختلف طنین انداز 
می کنن��د و حریف��ان ق��در جهانی را شکس��ت 
می دهند. تا ش��روع بازی ه��ای المپیک پاریس 
دو س��ال زمان مانده، قبل از آن ملی پوشان باید 
هم در رقابت های آس��یایی و جهانی رشته های 
خود شرکت کنند و هم حواس شان به مسابقات 
کس��ب س��همیه المپیک باش��د. برای آنکه در 
پروسه دو ساله پیش رو موفق باشیم، اول از همه 
وزارت ورزش و کمیت��ه ملی المپیک باید با کنار 
گذاشتن اختلافات و هرگونه تصمیمات جناحی 
و سیاس��ی، برنامه ریزی دقیقی را در دستور کار 
قرار دهند. فدراس��یون ها نیز باید ب��ه تبعیت از 
ای��ن دو نهاد، برنامه های ش��ان را پی��ش ببرند و 
ششدانگ حواس شان به برگزاری اردوها و اعزام 
تیم های مختلف باشد. اگر در این مدت واقعاً هوای 
ورزشکارانمان را داشته باشیم در پاریس 202۴ 
می توانیم منتظر خلق حماسه باشیم، والا با ادامه 
این روند و تداوم نارضایتی های مختلف نخبگان 

ورزش روزهای خوبی در انتظارمان نخواهد بود.
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حامد قهرمانی

دنيا حيدری

وزنه برداری همچنان بر مدار حاشیه
 حسینی تیم ملی بدون وزنه بردار را 

تحویل گرفت
ش�رایط حاک�م ب�ر وزنه ب�رداری ای�ران، آن ه�م در آس�تانه 
مس�ابقات قهرمان�ی جه�ان و از هم�ه مهم ت�ر رقابت ه�ای 
کس�ب س�همیه المپی�ک همچن�ان ن�اآرام و نابس�امان اس�ت.
اعتراضات ملی پوش��ان وزنه برداری همچنان پابرجاس��ت و علی مرادی، 
رئیس فدراس��یون هم در س��ایه حمایت ه��ای وزارت ورزش همچنان 
نمی خواهد کوچک ترین اعتراضی را بش��نود و با همین سیاست اشتباه 
به کار خود ادامه می دهد. در این ش��رایط دیروز خبر رس��ید سعیدعلی 
حسینی هدایت تیم ملی وزنه برداری را برعهده گرفته و قرار است جانشین 
محمدحسین برخواه ش��ود. علی مرادی در ادامه سیاست های برخورد با 
مخالفان خود همان هفته قبل و بعد از اعتصاب ملی پوشان وزنه برداری، 
برخواه را برکنار کرد، در حالی که ملی پوشان به این نکته اذعان داشتند که 
کوچک ترین مشکلی با سرمربی تیم نداشتند، اما مرادی، برخواه را برکنار 

کرد تا ثابت کند هیچ مخالفتی را تحمل نمی کند. 
حسینی بعد از قبول هدایت تیم ملی دعوت از وزنه برداران جهت آمادگی 
حضور در مسابقات همبس��تگی کشورهای اس��لامی را آغاز کرد. با این 
حال او در حال حاضر سرمربی تیمی است که هیچ کدام از نفرات اصلی 
آن حاضر به حضور در اردو نیس��تند و باید دید سرمربی جوان و تازه کار 
تیم ملی چگونه با این چالش بزرگ روبه رو می شود. البته مرادی، رئیس 
فدراسیون که پیش از این هم ثابت کرده در امور فنی تیم ملی نیز مداخله 
می کند، اعلام کرده اگر ملی پوش��ان معترض حاضر ب��ه حضور در اردو 
نشوند از وزنه برداران جوان استفاده خواهد کرد.  حسینی که حالا حمید 
محمدی، رئیس هیئت اصفهان را به عن��وان مربی در کنار خود می بیند 
شاید مجبور باشد با ش��اگردان خود در تیم جوانان کارش را شروع کند، 
مگر آنکه اتفاقی خاص رخ دهد و ملی پوش��ان به اردو بازگردند که در آن 

صورت هم باید دید که سرمربی جدید دوام می آورد یا نه!
اما در ادامه اعتراض های ملی پوش��ان وزنه ب��رداری به مدیریت مرادی 
این بار رسول معتمدی، وزنه بردار دسته 102+ با انتقاد از نوع نگاه رئیس 
فدراسیون به ملی پوشان این رشته می گوید: »کمبود و ضعف امکانات با 
فقدان امکانات اولیه فرق دارد. ما در این اردو خیلی صریح و شفاف اعلام 
کردیم که مشکل پشتیبانی و خوابگاه داریم. فیزیوتراپ نداشتیم و یک 
ماساژور داشتیم که باید به 20 نفر خدمات می داد. شرایط غذایی خوبی 
نداش��تیم و مکمل های مورد نیاز در اختیارمان نبود. از طرفی حقوقی 
که فدراس��یون می دهد، حتی به اندازه هزینه یک مکمل که خودمان 
تهیه کنیم هم نیست. اکنون قضاوت را به مردم می سپاریم که بگویند 

زیاده خواهی کرده ایم یا نه.«
معتمدی در ادامه به  ایسنا گفت: »از خبرنگاران عزیز که همیشه یاور 
ما ورزشکاران بوده اند، می خواهم که یک روز بازدیدی از کمپ آزادی 
داشته باشند. از س��الن تمرین، خوابگاه و س��رویس بهداشتی بازدید 
کنند و ببینند چه کسی راست می گوید. آقای مرادی روزهایی که به 
فدراسیون می آمد، مستقیم به اتاق خود که بسیار شیک است، می رفت 
و بعد یک سری هم به سالن تمرین می زد. به شخصه تا به حال آقای 
مرادی را در حال بازدید از اتاق های خوابگاه ندیده ام و به نظرم منظور 

او از شرایط خوب، اتاق خودش است!«
ملی پوش وزنه برداری با اعلام اینکه او و دیگر ملی پوش��ان به ناحق به 
حاشیه سازی متهم شده اند، ادامه می دهد: »چون عقاید ما با رئیس و 
دیگر مسئولان فدراسیون یکی نیست و توقع دارند که ما همیشه ساکت 
باش��یم و با همین ش��رایط بد ادامه دهیم، ما را متهم به حاشیه سازی 
کرده اند. س��یاه نمایی زمانی اتفاق می افتد که ما واقعیت را دروغ جلوه 
دهیم. اگر تمام خواس��ته هایمان دروغ بود، در مقابل تمام مردم ایران 
معذرت خواهی می کنم.« باید به انتظار نشست و دید سرنوشت یکی از 
مدال آورترین رشته های ورزش ایران به کجا خواهد کشید. آیا مرادی 
با سیاست های غلط خود این رشته را به نابودی سوق می دهد یا اینکه 
وزارت ورزش و کمیته ملی المپیک با اتخاذ یک تصمیم درست شرایط 

را به سمت اصلاح شدن سوق می دهند.

نقدی بر بی توجهی مداوم مسئولان به مدال آوران و رشته های موفق

هوای ورزشکاران را داشته باشید

تجلیل از ورزشکاران امام رضایی 
شنبه شب و همزمان با سالروز ولادت امام هشتم)ع( در مراسم زورخانه ای 
که توسط ورزشکاران این رشته ورزشی به همراه  ضرب و زنگ مرشد و با 
حضور خادمانی از حرم مطهر رضوی و تبرک مراسم با پرچم مقدس امام 
رضا)ع( همراه بود از ورزشکاران امام رضایی تجلیل شد. در این مراسم که 
با حضور پهلوانان و نام آورانی چون محمد نصیری، بهداد سلیمی و جواد 
فروغی به همراه مدیران ارشد ورزش کشور از جمله مهرعلی باران چشمه 
رئیس فدراس��یون ورزش های زورخانه ای و کشتی پهلوانی در زورخانه 
جوانمردان برگزار شد از مدال آوران المپیکی، پارالمپیکی و جهانی که 
طی چهار دهه گذشته، مدال های خود را تقدیم موزه آستان قدس رضوی 
کرده بودند، تجلیل به عمل آمد و از آنها به عنوان الگوی بخش بزرگی از 

جامعه به خصوص قشر جوان و نوجوان یاد شد.

 رد انتخابات سوارکاری 
از سوی وزارت ورزش 

انتخابات فدراسیون سوارکاری در حالی به رغم مخالفت وزارت و البته 
با حمایت کمیته ملی المپیک برگزار ش��د که پولادگر، معاون توسعه 
ورزش قهرمانی و حرفه ای وزارت تأکید دارد این انتخابات مورد تأیید 
این وزارتخانه نیست: »همه فدراسیون ها به شرایط سرپرستی رسیدند، 
چون رئیس وقت فدراسیون، خودش نامزد است و برای آنکه شائبه پیش 
نیاید و شرایط برابر باشد، سرپرست تعیین  می شد، به همین دلیل حتی 
برای 10 روز، سرپرست انتخاب می کنیم. در این مورد اما دوستان در 
خصوص دوره سرپرستی و اینکه دوره ریاست به پایان نرسد به شدت 
مقاومت می کردند. ضمن اینکه با توجه به عدم حضور نماینده وزارت در 
این انتخابات، آن را تأیید نمی کنیم، چراکه به نظر وزارت روال قانونی 

طی نشده است.«

 پرونده لیگ بیست و یکم 
سرانجام بسته شد

با اعلام حکم دو بازی از دیدارهای برگزار نشده هفته سی ام لیگ برتر، 
پرونده این فصل از رقابت های س��طح اول فوتبال کشور بسته شد.  بر 
اساس حکم کمیته انضباطی فدراسیون فوتبال، نتیجه دیدار دو تیم 
نساجی مازندران و تراکتور از هفته سی ام مسابقات لیگ برتر، ۳ بر صفر 
به نفع تراکتور اعلام شد. دیدار دو تیم نس��اجی مازندران و تراکتور از 
هفته سی ام مسابقات لیگ برتر با اعلام سازمان لیگ و به دلیل مشخص 
نبودن ورزشگاه از س��وی تیم میزبان لغو ش��ده بود. همچنین کمیته 
انضباطی رأی دیدار صنعت نفت و هوادار را با توجه به حاضر نش��دن 
تیم فوتبال هوادار در زمین ۳ بر صفر به س��ود نفتی های آبادان اعلام 
کرد. بازیکنان هوادار به دلیل تغییر ورزشگاه از آبادان به بهنام محمدی 
مسجدس��لیمان و مهیا نبودن اتوبوس های مناس��ب حاضر به سفر به 

مسجدسلیمان نشدند.  

برخی  از تکواندو  ملی توقع معجزه دارند!

توافقنامه بورسیه ورزشکاران ایرانی امضا شد
راس��تای  در       خبر
افزایش آمادگی 
ورزشکاران در مسیر کسب سهمیه بازی های 
المپیک 202۴ پاریس، جواد فروغی و فاطمه 
کرم زاده از فدراسیون تیراندازی، سمیه یزدانی 
از فدراس��یون دوچرخه س��واری، س��یده الهام 
حس��ینی از فدراس��یون وزنه برداری، مهرشاد 
افقری از فدراس��یون شنا، ش��یرجه و واترپلو، 
مهدی احمدکهنی از فدراسیون ژیمناستیک، 
دانیال ش��ه بخش از فدراس��یون بوکس و رضا 

علیپور از فدراس��یون کوهنوردی و صعودهای 
ورزشی به همراه مسئولان فدراسیون در دفتر 
دکت��ر س��یدنصرالله س��جادی، مش��اور عالی 
کمیته ملی المپیک حاضر ش��دند و  توافقنامه 
بورسیه خود را امضا کردند. در مجموع 1٥ نفر 
از ورزشکاران کش��ورمان از 12 رشته ورزشی 
بورس��یه بازی ه��ای المپی��ک 202۴ پاریس 
هستند که تا آخرین زمان شانس کسب سهمیه 
المپیک، ماهانه تحت حمای��ت مالی المپیک 

سولیداریتی خواهند بود.

هیئت اجرایی کمیته ملی المپیک 
شميم رضوان
      بازتاب

آیین نام��ه ش��رایط انتخ��اب 
کارشناسان خبره را برای حضور در 
مجمع انتخاباتی مش��خص کرد. یکی از مهم ترین موارد آیین نامه 
انتخاب خبرگان ورزشی این است که براساس آن با انتخاب کارشناسان 
خبره راه برای ورود سیاسی ها به داخل کمیته ملی المپیک بسته  شود! 
براساس این آیین نامه، اعضای هیئت اجرایی که رئیس فدراسیون 
نیس��تند و امکان حضور در مجمع را ندارند، می توانند در مجمع به 
عنوان کارشناس خبره حضور داشته باشند. تعداد این کارشناسان در 
مجموع که به پیشنهاد رئیس و براساس تصویب هیئت اجرایی انتخاب 
می شوند پنج نفر است که حداقل باید دو نفر از بانوان و یک نفر از حوزه 
ورزش دانش آموزی در بین آنها باشد و دو کارشناس دیگر نیز باید یکی 
از شروط سابقه مدیریت در یک فدراسیون المپیکی را داشته باشند.   
شرایط انتخاب کارشناس خبره بانوان نیز داشتن حداقل تحصیلات 
کارشناسی، س��ابقه حداقل یک دوره در هیئت اجرایی کمیته ملی 

المپیک یا نایب رئیسی بانوان فدراس��یون ورزشی یا مدیریت عالی 
ورزشی و حضور حداقل یک دوره در ادوار بازی های آسیایی، المپیک 
تابستانی یا زمس��تانی به عنوان مدیر یا عضو کادر سرپرستی است. 
کارشناس ورزش دانش آموزی نیز باید حداقل تحصیلات کارشناسی 
ارشد در حوزه تربیت بدنی، تعلیم و تربیت یا مدیریت ورزشی و سابقه 
مدیریت در ورزش دانش آموزی در سطح مدیرکل یا معاون وزیر یا 
رئیس فدراسیون را داشته باشد. مهم ترین شرایط انتخاب دو خبره 
دیگر ورزشی نیز حداقل تحصیلات کارشناسی، سابقه حضور حداقل 
یک دوره در هیئت اجرایی کمیته ملی المپیک یا رئیس فدراسیون های 
المپیکی، ش��ناخت کافی از س��اختار کمیته ملی المپیک و ورزش 
 ،IOC قهرمانی، آشنایی با ساختارهای بین المللی ورزش از جمله
OCA و انوک و مدیران ارشد ورزش که سابقه مدیریت دارند یا در 
بازی های المپیک و آس��یایی به عنوان مدیر حضور داشتند، است. 
هرچند این آیین نامه قرار است دوباره در جلسات هیئت اجرایی مورد 

بازبینی قرار گیرد، اما به نظر نمی رسد تغییرات زیادی داشته باشد.

 تصویب آیین نامه جدید
برای انتخابات کمیته ملی المپیک
 بستن راه ورود سیاسیون

حاش��یه  پیرامون تیم ملی تکوان��دو، بیژن مقانل��و را آزار می دهد. 
اشرف رامين 

    چهره
هوگوپوشان ایرانی برای حضور موفق در رقابت های قهرمانی آسیا 
خ��ود را آماده می کنن��د. ش��اگردان مقانلو باید س��وم تیرماه در 
کره جنوبی با بهترین ه��ای قاره کهن مص��اف دهند. پس 
گرفتن جایگاه قهرمانی آس��یا توسط تیم مردان، آن هم با 
توجه به تغییر قوانین و پیشرفت رقبا کار سختی محسوب 
می ش��ود، اما مطرح کردن این انتظار باعث شده کار برای 
تیم مقانلو سخت شود. سرمربی تیم ملی تکواندو در گفت وگو 
با تسنیم از بالا بردن سطح انتظارات انتقاد کرد: »تیم اعزامی 
به قهرمانی آسیا، تیم جوانی است. سرعت و روند پیشرفت 
را افزایش می دهیم، اما بعضی ه��ا توقع معجزه دارند که 
اسم آن مشخص است. امیدوارم این معجزه اتفاق بیفتد، 
ولی با توجه به شرایط باید توقعات کم شود تا بار روانی از 
روی بچه ها برداشته ش��ود. فکر می کنم یکی از شرایط 
اصل��ی مربیگری ریس��ک کردن اس��ت ت��ا بتوانید از 
داشته های خود حداکثر استفاده را ببرید. واقعاً بچه ها 
در اردوها جنگیدند و با تمام وجود مایه گذاشتند که 
امیدوارم پاداش زحمات خود را بگیرند. حاش��یه ها 
کمی اذیت می کند، این حاش��یه ها م��ن را اذیت 
نمی کند، ام��ا بازیکنان ما جوانان هس��تند و این 
مس��ائل می تواند تأثیرگذار باشد. خواهشم این 
اس��ت که به خاطر روح پاک بازیکنان ما به این 

جوانان فرصت بدهند.«

فريدون حسن

 دیگران، هم امریکا را بردند هم انگلیس را
 ولی معاف نشدند

اینکه برتری در مسابقات رودررو با تیم های امریکا و انگلستان و برخی 
دیگر از کشورهایی که به  لحاظ سیاسی در تقابل با آنها هستیم، شیرینی 
و حلاوت خاص خود را دارد بر هیچ کس پوشیده نیست، اما اینکه چنان 
از خود بیخود شویم که حتی برای پیروزی به دست نیامده ارزش و اعتبار 
قائل شویم و خاصه خرجی کنیم از آن دست اتفاقاتی است که نمی توان 
به سادگی از کنارش گذشت. ماجرای درخواس��ت وزارت ورزش برای 
معافیت از خدمت سربازی بازیکنان تیم ملی در صورت شکست نخوردن 
مقابل انگلستان و امریکا در جام جهانی از همین دست اتفاقات است که 

به نظر می رسد باید با نگاهی کارشناسانه تر به آن پرداخته شود.
اینکه برخی جوزده شوند و اعلام کنند اگر این اتفاق افتاد، می تواند باعث 
معافیت بازیکنان شود، نه تنها یک نگاه کارشناسانه نیست که باید از 
آن به عنوان یک تبعیض آشکار میان فوتبال و دیگر رشته های ورزشی 
یاد کرد. به آقایانی که امروز بر این طبل می کوبند باید یادآور شویم که 
تاکنون قهرمانان زیادی از ورزش کش��ور در برابر حریفان امریکایی و 
انگلیسی به برتری درس��ت یافته اند. قهرمانان کشتی و مهم ترین آنها 
حسن یزدانی با شکس��ت دادن تیلور یا دیگران با از پیش رو برداشتن 
جردن باروز،  قهرمانان تکواندو، کاراته و تیم ملی والیبال، همه در مقاطع 
گوناگون تیم های ملی و قهرمانان نامدار این کش��ورها را در مسابقات 
جهانی و المپیک شکست داده اند، اما هیچگاه کسی حرف از معافیت از 

سربازی برای آنها در ازای شکست حریفان امریکایی و انگلیسی نزد.
حالا چه اتفاقی افتاده که هنوز تیم ملی که حتی در برگزاری بازی دوستانه 
هم عاجز است چنین مورد لطف و مرحمت قرار گرفته که برای کار انجام 
نشده و البته تقریباً ناممکن مورد تشویق قرار می گیرد. آنهایی که اینگونه 
حرف می زنند، آیا اصلًا به این موضوع فکر می کنند که چنین برخوردی 
باعث دل زدگی ورزشکاران، قهرمانان و مدال آوران سایر رشته های ورزشی 
می ش��ود که پیش از این هم بر قهرمانان و هم ب��ر تیم های ملی امریکا و 

انگلستان غلبه کرده اند و موجی از شادی را در دل مردم قرار داده اند.
ظاهراً برای این آقایان فقط پیروزی فوتبال مهم است و بس که اینگونه 
ولخرجی می کنند و حتی قانون را هم دور می زنند. واقعیت این است که اگر 
چنین اتفاقی رخ دهد یک شکاف عمیق در ورزش کشور به وجود می آید. 
شکافی که البته امروز هم وجود دارد، اما این دستپخت تازه وزارت ورزش و 

مسئولان فوتبال زده ورزش کشور، آن را عمیق تر از قبل می کند.

اولتیماتوم های نخ نما!
محروم شدن پرسپولیس و اس��تقلال از حضور در لیگ قهرمانان آسیا 
می توانست داغی باشد پشت دست مدیرانی که سال ها با زیرسبیلی رد 
کردن باش��گاه های بدهکار، قدمی برای کندن این دندان لق برنداشته 
بودند. پرواضح بود دیر یا زود ای اف س��ی یقه باشگاه های فوتبال ایران 
را بابت بدهی های هنگفتی که روی هم انباشته کرده اند خواهد گرفت. 
معضلی که تا پیش از آن بین باشگاهای فوتبال ایران و فیفا بود، سرانجام 
در آس��یا مشکل س��از ش��د، چراکه موضوع پرداخت بدهی ها یکی از 
مسائل مورد تأیید ای اف سی در روند صدور مجوز حرفه ای بود و یکی از 
شاخصه های اصلی که سال گذشته سرخابی های پایتخت را نقره داغ کرد 
تا تجربه ای شود برای تغییر نگاه آقایان برای مقابله با این معضل بزرگ!

با پایان رقابت های لیگ بیست و یکم و آغاز فصل مکاره نقل و انتقالات، 
یکی از مهم ترین بحث ها ثبت قرارداد توسط باشگاه های بدهکار است. 
باشگاه هایی که بدون تسویه حساب با بازیکنان و مربیان قبلی اقدام به 
ثبت قراردادهای جدید می کنند ب��ا پیش پرداخت های نجومی که هر 
یک می تواند پرونده ای را در داخل یا خارج از کشور )فیفا( باز کند. با این 
وجود ناکارآمدی مدیران و عدم نظارت بر عملکرد آنها باعث می شود 
قبل از پرداخت بدهی های گذشته، هزینه ای دیگر روی دست باشگاه 
بگذارند. هزینه  هایی که اطمینان دارند موعد پرداخت آن با حضور آنها 
در مسند مدیریت همزمان نخواهد بود که اگر بود این چنین بی محابا 
بخشندگی به خرج نمی دادند برای عقد قرارداد با بازیکنان تازه وارد یا 

گرفتن رضایت بازیکن های قبلی برای تمدید.
پرواضح اس��ت که کوتاه بودن دوران مدیریت در فوتب��ال ایران، عدم 
نظارت و مطالبه گری در خصوص پاس��خگو بودن مدی��ران به اوضاع 
نابس��امان فصل نقل و انتقالات دام��ن می زند و در این وانفس��ا، تنها 
فدراسیون است که باید با ممانعت از ثبت قرارداد باشگاه های بدهکار، 
قدمی برای مقابله با این حجم از بدهی بردارد. فدراس��یونی که البته 
این بار هم به رس��م س��ال های قبل اولتیماتوم داده که حاضر به ثبت 
قرارداد باشگاه هایی که بدهی خود را صاف نکرده اند، نیست. اما کیست 
که نداند گوش فوتبال ایران از این وعده های پوچ پر است و چندی بعد 
قرارداد تک تک بازیکنان و مربیان مورد نظر باشگاه ها بدون هیچ مشکلی 

به ثبت می رسد، بی آنکه ریالی از بدهی های قبلی صاف شده باشد!
طی روزهای گذشته بی شک بارها بارها روی جملاتی چون فلان باشگاه 
از ثبت قرارداد بازیکنان جدید خود محروم شد، مانور شده و کامرانی فر، 
دبیرکل فدراسیون فوتبال نیز به تازگی در این خصوص اولتیماتوم داده 
است، اما این اولتیماتوم های نخ نما شده  اگر جدی بود، امثال درویش 
بی محابا از توافق با بازیکنان جدید قبل از پرداخت بدهی خارجی هایی 
که مدت هاست حکم گرفته اند طفره نمی رفت. در واقع این سست بودن 
عوامل تصمیم گیرنده در فدراس��یون فوتبال اس��ت که باعث می شود 
مدیران بی کفایت به جای گام برداش��تن اصولی ب��ا دور زدن قانون از 
پرداخت بدهی  خود ش��انه خالی کنند و هزینه های سنگینی را روی 
دوش فوتبال کشور بگذارند. اهمالی که سال هاست باعث خالی شدن 
جیب ملت شده و سال گذشته نیز حذف شدن سرخابی های پایتخت 
از حضور در لیگ قهرمانان آسیا را رقم زد، اما باز هم مشکلی حلی نشد 
و آقایان تا به امروز دست روی دست گذاشتند و تازه با آغاز فصل نقل و 
انتقالات به صرافت اولتیماتوم دادن افتاده اند! اولتیماتومی که چشم و 
گوش فوتبال ایران از آن پر است و لازم به اثبات نیست که کوچک ترین 

نتیجه مثبتی تا به امروز نداشته است!


